## معايير الاعتماد الأكاديمي البرامجي

Standards for Program Accreditation

اصدار ۱۹۰۱م













## معايير الاعتماد الأكاديمي البرامجي النسخة المطورة ٢٠٢٢م

	PROGRAM MANAGEMENT AND QUALITY ASSURANCE	إدارة البرنامج وضمان جودته	
1	The program must have effective leadership that implements the institutional systems, policies and regulations. The program leadership must plan, implement, monitor, and activate a quality assurance system that achieve continuous development of program performance in a framework of integrity, transparency, fairness and within a supportive organizational climate.	يجب أن يكون لـدى البرنامج قيادة فعالـة تقوم بتطبيق الأنظمـة والســياســـات واللوائح المؤســـســـية، وتقوم بالتخطيط والتنفيخ والمتابعة وتفعيل نظم الجودة التي تحقق التطوير المســـتمر لأدائه في إطار من النزاهة والشــفافية والعدالة والمناخ التنظيمي الداعم للعمل.	1
1-1	Program Management	إدارة البرنامج	1-1
1-1-1	The program mission and its goals are consistent with the mission of the institution/college, and guide all its operations and activities.	تتســق رســالة البرنامج وأهدافه مع رســالة المؤســســة/الكلية وتوجه جميع عملياته وأنشطته	1-1-1
1-1-2	The program has the sufficient number of qualified staff to perform its administrative, professional and technical tasks, and they have defined tasks and authorities.*	يتوفر لدى البرنامج العدد الكافي من الكوادر المؤهلة للقيام بالمهام الإدارية والمهنية والفنية، ولهم مهام وصــــلاحيات محددة. *	۲-۱-۱
1-1-3	The program provide an organizational climate and supportive academic environment.	يتوفر للبرنامج مناخ تنظيمي وبيئة أكاديمية داعمة.	۳-I-I
1-1-4	The program management monitors the achievement of its goals and actions are taken for improvement.	يُتـابع القــائمون على البرنــامج مــدى تحقق أهــدافــه وتُتخــذ الإـجراءات اللازمة للتحسين	1-1-3





1-1-5	The program management applies mechanisms ensuring integrity, fairness, and equality in all its academic and administrative practices, and between the male and female student sections and branches (if any).	تطبق إدارة البرنامج آليات تضــمن النزاهة والعدالة والمســـاواة في جميع ممــارســـــاتهـا الأكـاديميــة والإداريــة، وبين شــــطري الطلاب والطالبات والفروع (إن وجدت).	0-1-1
1-1-6	The program builds on the views of professionals and experts in the program specialization, to contribute to its evaluation, development, and performance improvement.	تســـتفيد إدارة البرنامج من أراء المهنيين والخبراء في تخصـــص البرنامج في تقييم وتطوير وتحسين أدائه.	7-1-1
1-1-7	The program management provides reliable and publicly disclosed information to the community about the program description, performance, and achievements that suits the needs of the stakeholders.	تتيح إدارة البرنامج معلومات موثوقة ومعلنة تتضــمن وصــف البرنامج، وأدائه وإنجازاته بما يتناسب مع احتياجات المستفيدين.	V-I-I
1-1-8	The program management is committed to activating the values of the scientific integrity, intellectual property rights, rules of ethical practices, and proper conduct in all academic, research, administrative, and service fields and activities.*	تلتزم إدارة البرنامج بتفعيل قيم الأمانة العلمية وحقوق الملكية الفكرية وقواعد الممارســـات الأخلاقية والســـلوك القويم في جميع المجـالات والأنشـــطـة الأكـاديميـة والبحثيـة والإداريـة والخدمية. *	<b>Λ-1-1</b>
1-1-9	The program management applies the systems, regulations, and procedures that are approved by the institution/college, including those related to grievance, complaints, and disciplinary cases.	تطبق إدارة البرنامج الأنظمة واللوائح والإجراءات المعتمدة من قبل المؤســـســـة / الكلية، بما في ذلك التظلم، والشـــكاوى، والقضايا التأديبية.	9-1-1



1-2	Program Quality Assurance	ضمان جودة البرنامج	<b>Γ-1</b>
1-2-1	The program management implements an effective quality assurance and management system that is consistent with the institution quality system.	تطبق إدارة البرنامج نظاماً فاعلاً لضمان الجودة وإدارتها، يتسق مع نظام الجودة المؤسسي.	I- <b>r</b> -I
1-2-2	The program analyzes the key performance indicators and the evaluation data annually and results are used in planning, development, and decision-making processes. *		۲-۲-۱
1-2-3	The program conducts a periodic, comprehensive evaluation and prepares plans for improvement; and follows up its implementation.	يُجري البرنامج تقويماً دورياً شـــاملاً ويضـــع خططاً للتحســـين، ويتابع تنفيذها.	۲-۲-۱

\*محك أساسي





	TEACHING AND LEARNING	التعليم والتعلم	
2	Learning outcomes at the program level must be precisely defined, consistent with the requirements of the National Qualifications Framework and with the related specialized academic standards, and the labor market requirements. The curriculum must conform to professional requirements. The teaching staff must implement diverse and effective teaching and learning strategies and assessment methods that are appropriate to the different learning outcomes. The extent of achievement of learning outcomes must be assessed through a variety of means and the results are used for continuous improvement.	المستمر. المستمري مع المستعبات المهنية، وأن تحتيق هيفة المدريس التعلم المختلفة، كما يجب أن يتم تقويم مدى تحقق نواتج التعلم من خلال وسائل متنوعة، ويستفاد من النتائج في التحسين المستمر.	۲
2-1	Learning Outcomes	نواتج التعلم	I-r
2-1-1	The program identifies its intended learning outcomes that are consistent with its mission, and aligned with the specialized academic standards and the graduate attributes at the institutional level; they are approved, publicly disclosed, and periodically reviewed.	يحــدد البرنــامج نواتج التعلم المســـتهــدفــة وفق المعــايير الأكاديمية التخصــصــية وبما يتســـق مع رســـالته ويتواءم مع خصــائص الخريجين على المســتوى المؤســســي، ويتم اعتمادها وإعلانها، وتراجع دورياً.	۱-۱-۲
2-1-2	The learning outcomes are consistent with the requirements of the National Qualifications Framework, academic standards and labor market needs.*	تتوافق نواتج التعلم مع متطلبـات الإطـار الوطني للمؤهلات ،ومع المعايير التخصصية  ومتطلبات سوق العمل. *	۲-۱-۲
2-1-3	The program identifies the learning outcomes for the different tracks (if any).	يُحدد البرنامج نواتج التعلم للمسارات المختلفة (إن وجدت).	۳-۱-۲





2-1-4	The program applies appropriate mechanisms and tools for measuring the learning outcomes, and verifying their achievement according to specific performance levels and assessment plans.*	يطبق البرنامج آليات وأدوات مناســـبـــة لقيـاس نواتج التعلم والتحقق من اســــتيفائها وفق مســــتويات أداء وخطط تقييم محددة. *	£-I-ſ
2-1-5	The Program implements a clear and approved teaching, learning and evaluation strategy that articulates its educational philosophy and ensures that the Program's intended learning outcomes are achieved.	المامثال عثامن مُنمُّ على المُعْتَم المُعْتَم المُعْتَم المُعْتَم المُعْتَمِّ المُعْتَم المُعْتَمِّ ا	0-1-Γ
2-2	Curriculum	المنهج الدراسي	۲-۲
2-2-1	The curriculum design considers fulfilling the program goals and learning outcomes, and the educational, scientific, technical and professional developments in the field of specialization; and is periodically reviewed.*	يراعي المنهج الــدراســـي تحقيق أهــداف البرنــامج ونواتجــه التعليميــة والتطورات العلميــة والتقنيــة والمهنيــة في مجــال التخصص، ويراجع بصورة دورية. *	1-۲-۲
2-2-2	The study plan ensures the balance between the general and specialty requirements, and between theoretical and applied aspects; and it takes into account the sequencing and integration of the courses.*	تحقق الخطة الدراسية التوازن بين المتطلبات العامة ومتطلبات التخصــص، وبين الجوانب النظرية والتطبيقية، كما تراعي التتابع والتكامل بين المقررات الدراسية. *	r-r-r
2-2-3	The construction of the program study plan considers the identification of exit-points requirements (if any) in accordance with international practices and similar programs.	يُراعى في بناء الخطة الدراســـية للبرنامج تحديد متطلبات نقاط الخروج (إن وجــدت) طبقــاً للممــارســــــات العــالميــة والبرامج المناظرة.	۳-۲-۲





2-2-4	The learning outcomes in the courses are aligned with the program learning outcomes (e.g., Matrix for the alignment of the learning outcomes of the courses with program learning outcomes).	ترتبط نواتج التعلم في المقررات مع نواتج التعلم في البرنامج (مصفوفة توزيع نواتج تعلم البرنامج على المقررات).	1-1-3
2-2-5	Teaching and learning strategies and assessment methods in the program vary according to its nature and level, and are aligned with the learning outcomes of the program.	تتنوع اســـتراتيجيات التعليم والتعلم وطرق التقييم في البرنامج بما يتناســـب مع طبيعته ومســـتواه، وتتوافق مع نواتج التعلم المستهدفة على مستوى البرنامج والمقررات.	0-۲-۲
2-2-6	The program verifies the effectiveness of field training and the quality of its supervision, and follows up on the commitment of its operators to their mandated tasks according to specific mechanisms.	يتحقق البرنامج من فعالية التدريب الميداني وجودة الإشـــراف عليه، ويتابع التزام القائمين عليه بالمهام الموكلة إليهم وفق آليات محددة	J-L-L
2-2-7	The program ensures a unified application of its study plan as well as the program and the course specifications offered at more than one site (sections of male and female students and different branches).*	يتأكد البرنامج من تطبيق موحد للخطة الدراســـية وتوصـــيف البرنـامج والمقررات التي تقــدم في أكثر من موقع (أقســـــام الطلاب والطالبات وفي الفروع المختلفة). *	V-Г-Г
2-3	Quality of Teaching and Students' Assessment	جودة التدريس وتقييم الطلاب	۳-۲
2-3-1	The program monitors the commitment of the teaching staff to the learning and teaching strategies and assessment methods included in the program and course specifications through specific mechanisms.*	يتحقق البرنامج من فعالية اســتراتيجيات التعليم والتعلم وطرق التقييم الواردة في توصـــيفات البرنامج والمقررات ومدى التزام هيئة التدريس بها من خلال آليات محددة. *	1-٣-٢





2-3-2	The necessary training is provided for the teaching staff on learning and teaching strategies and assessment methods identified in the program and course specifications, along with the effective use of modern and advanced technology; and their use is monitored.	يُقدَّم التدريب اللازم لهيئة التدريس على اســــــــــــــــــــــــــــــــــــ	ſ <b>-</b> ٣-ſ
2-3-3	At the beginning of each course, students are provided with comprehensive information about the course, including learning outcomes, teaching and learning strategies, and assessment methods and dates, as well as what is expected from them during the study of the course and feedback on their performance is provided for them.		<b>۳-</b> ۳-۲
2-3-4	The program applies mechanisms to support and motivate excellence in teaching, and encourages creativity and innovation of the teaching staff.	يطبق البرنامج آليات لدعم وتحفيز التميز في التدريس وتشــجيع الإبداع والابتكار لدى هيئة التدريس.	E-۳-۲
2-3-5	The program implements clear and publicized procedures to verify the quality and validity of the assessment methods, and to ensure the level of student achievement.	يطبق البرنامج إجراءات واضحة ومعلنة للتحقق من جودة طرق التقييم ومصداقيتها، والتأكد من مستوى تحصيل الطلاب.	0-٣-٢
2-3-6	Effective procedures are used to control academic integrity at the program level to verify that the work and assignments of students are their own. *	تستخدم إجراءات فعّالة لضبط النزاهة الأكاديمية على مستوى البرنــامج للتحقق من أن الأعمــال والواجبــات التي يقــدمهــا الطلاب هي من إنتاجهم. *	7-٣-٢

\*محك أساسي \*





3	The criteria and requirements for student admissions in the program must be clear and publicly disclosed, and must be applied fairly. The information about the program and the requirements for completion of the study must be available, and students must be informed about their rights and duties. The program must provide effective guidance and counseling services, and extracurricular and enriching activities to its students. The program must evaluate the quality of all services and activities offered to its students and improve them. The program must follow its graduates.	חוו וווי חם וומסרמם וחוו ום, מורווווומו ממוועם רוורום	*
3-0-1	The program applies approved and disclosed criteria and requirements for the admission, registration and graduation of students, the transition to another program and the equivalent of what students have previously learned, commensurate with the nature of the program and are applied fairly.	يطبق البرنامج معايير وشــروط معتمدة ومعلنة لقبول الطلاب وتسجيلهم وتخرجهم، والانتقال إلى البرنامج ومعادلة ما تعلمه الطلاب سابقاً، بما يتناسب مع طبيعة البرنامج. وتُطبق بعدالة.	<b> </b> "
3-0-2	The program provides basic information to students, such as study requirements, services, and financial fees (if any), through various means.	يوفر البرنامج المعلومات الأســـاســـية للطلاب، مثل: متطلبات الدراســــة، الخدمات، والتكاليف المالية (إن وجدت)، بوســــائل متنوعة.	[-·-P
3-0-3	Students are provided with effective academic, professional, psychological, and social guidance, and counseling services through qualified and sufficient staff.*	يتوفر لطلاب البرنـامج خـدمـات فعـالـة للإرشــــاد والتوجيـه الأكاديمي والمهني والنفســـي والاجتمـاعي، من خلال كوادر مؤهلة وكافية. *	۳-۰-۳



3-0-4	Mechanisms are applied to identify gifted, creative, talented, and underachieving students in the program, and appropriate programs are available to care for, motivate, and support each group of them.	تُطبق آليــات ملائمــة للتعرف على الطلاب الموهوبين والمبـدعين والمتفوقين والمتعثرين في البرنامج، وتتوفر برامج مناسبة لرعاية وتحفيز ودعم كل فئة منهم.	٤-٠-٣
3-0-5	Students in the program are offered extracurricular activities in variety of fields to develop their abilities and skills, and the program takes appropriate actions to support and motivate their participation.	تتوفر لطلاب البرنـامج أنشــطـة لا صـــفيـة في العـديـد من المجالات لتنمية قدراتهم ومهاراتهم، ويتخذ البرنامج الإجراءات المناسبة لدعم وتحفيز مشاركتهم.	0٣
3-0-6	The program implements an effective mechanism to communicate with its alumni and involve them in its events and activities, explore their views, and benefit from their expertise and support; and provides updated and comprehensive databases about them.	يطبق البرنامج آلية فعالة للتواصل مع الخريجين وإشـراكهم في مناسباته وأنشطته، واستطلاع آرائهم والاستفادة من خبراتهم، ودعمهم، ويوفر قواعد بيانات محدثة وشاملة عنهم.	7٣
3-0-7	Effective mechanisms are applied to evaluate the adequacy and quality of services provided to students and measure their satisfaction with them; and the results are used for improvement.*	تُطبق آليات فعـــــــالة لتقويم كفاية وجودة الخدمات المقدمة للطلاب وقياس رضـــــاهم عنها، والاســــتفادة من النتائج في التحسين. *	VM

\* محك أساسي \*



4	Faculty The program must have sufficient numbers of qualified teaching staff with the necessary competence and experience to carry out their responsibilities. The teaching staff must be aware of current academic and professional developments in their fields of specialization, participate in research and community service, and in improving the program and institutional performance. Teaching staff performance must be evaluated according to specific criteria, and the results of these evaluations must be used for development.	هيئة التدريس يجب أن يتوفر في البرنامج الأعـداد الكـافيـة من هيئـة التـدريس المؤهلين ذوي الكفاءة والخبرة اللازمة للقيام بمســــؤولياتهم. كما يجـب أن تكون هيئـة التـدريس على درايـة بـالتطورات الأكـاديميـة والمهنية في تخصــصـــاتهم، وتشـــارك في أنشـــطة البحث العلمي وخـدمـة المجتمع، وتطوير البرنامج والأداء المؤســـســـي، وأن يتم تقويم أدائهم وفق معايير محددة، ويستفاد من النتائج في التطوير.	8
4-0-1	The program has an adequate number of faculty members at all sites where it is offered and appropriate verification mechanisms are applied.*	يتوافر في البرنامج العدد الكافي من أعضاء هيئة التدريس، في جميع المواقع التي يقدم فيها وتُطبق آليات مناســـــبة للتحقق منها. *	JE
4-0-2	The teaching and adjunct staff in the professional programs include some experienced and highly skilled professionals in the field of the program.	تضـــم هيئة التحريس أو المتعاونين في البرامج المهنية بعضَ المهنيين من ذوي الخبرة والمهارة العالية في مجال البرنامج.	3-٠-٦
4-0-3	The teaching staff participate in academic, research and scientific production activities efficiently and regularly, and their participation in these activities is considered as one of the criteria for their evaluation and promotion.	يشارك أعضاء هيئة التدريس في الأنشطة الأكاديمية، والبحثية والإنتاج العلمي بكفاءة وانتظام، وتعد مشــــاركتهم في هذه الأنشطة أحد محكات تقييمهم.	<b>3-</b>
4-0-4	Teaching staff participate in community partnership activities; and their participation in these activities is considered as one of the criteria for their evaluation and promotion.	تشــارك هيئة التدريس في أنشــطة الشــراكة المجتمعية، وتعد مشاركتهم في هذه الأنشطة أحد محكات تقييمهم.	88





4-0-5	Teaching staff participate in professional and academic development programs in accordance with a plan that meets their needs and contributes to the development of their performance.		
4-0-6	The performance of the teaching staff is regularly assessed according to specific and published criteria; feedback is provided to them; and the results are used in improving the performance.	ر يقيم أداء هيئة التحريش بالنظام ومق معايير محددة ومعللة، متقدم التخذية البادعة أدم مين تفاد من النتائد في تحسيب	

\* محك أساسي





5	Learning resources, facilities, and equipment must be adequate to meet the needs of the program and its courses; and must be available to all beneficiaries using an appropriate arrangement. Teaching staff and students must participate in identifying such resources based on their needs, and in assessing their effectiveness.	مصادر التعلم والمرافق والتجهيزات يجـب أن تكون مصــــادر التعلم والمرافق والتجهيزات كافيـة لتلبيـة احتياجات البرنامج ومقرراته الدراســـية، وتتاح لجميع المســـتفيدين بتنظيم مناســب، كما يجب أن يشــترك هيئة التدريس والطلاب في تحديدها بناء على الاحتياجات، ويقيمون فعاليتها.	0
5-0-1	The program ensure the adequacy and appropriateness of learning sources and services provided in accordance with its needs and student numbers, and updated them periodically.	يتحقق البرنامج من كفاية ومناســبة مصـــادر التعلم والخدمات المقـدمــة بمـا يتنـاســــب مع احتيـاجـاتـه وأعـداد الطلاب، ويتم تحديثها بصورة دورية .	I0
5-0-2	The teaching staff, students, and employee of the program have the appropriate orientation and technical training and support for the effective use of resources and means of learning.	يتوفر لهيئة التدريس والطلاب والموظفين في البرنامج التهيئة والدعم الفني المناسبين للاسـتخدام الفعّال لمصـادر ووسـائل التعلم.	Γ0
5-0-3	Safety, environmental conservation and hazardous waste disposal standards are applied efficiently and effectively, with all public and occupational health and safety requirements available in facilities and equipment, and educational and research activities. *	تُطبق معـايير الســـلامــة والحفـاظ على البيئــة والتخلص من النفـايـات الخطرة بكفـاءة وفـاعليـة، مع توفر جميع متطلبـات الصـــحة والســـلامة العامة والمهنية في المرافق والتجهيزات، والأنشطة التعليمية والبحثية. *	۳-۰-0
5-0-4	The program has the appropriate technologies, services, and environment for courses offered through distance or elearning according to their own specific standards.	يتوفر للبرنامج التقنيات والخدمات والبيئة المناســــبة للمقررات التي تقدم إلكترونياً أو عن بعد وفق المعايير الخاصة بها.	03
5-0-5	The program evaluates the effectiveness and efficiency of learning resources, facilities, and equipment of all types; and the results are used for improvement.	يعمــل البرنــامـج على تقويم فــاعليــة وكفـاءة مصــــــادر التعلم والمرافق والتجهيزات بأنواعها، ويستفاد من ذلك في التحسين.	00

\* محك أساسي







